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Zaraz po odzyskaniu nie-
podleg³oœci w 1918 roku Sejm
nowo powsta³ego Pañstwa Pol-
skiego we „wniosku nag³ym”
apelowa³ o powstanie s³u¿by
geologicznej do realizacji zadañ
maj¹cych na celu odbudowê kraju
po latach niewoli. Sejm uzna³
wtedy, ¿e powstanie Pañstwo-
wego Instytutu Geologicznego
jest niezbêdne do sprawnego
funkcjonowania niepodleg³ego
pañstwa.

Przypomnia³em sobie ten
fakt, opuszczaj¹c budynek Sejmu
28 kwietnia 2011 roku. Powi-
nienem by³ siê cieszyæ, ponie-
wa¿ uchwalona zosta³a dawno

wyczekiwana ustawa Prawo geologiczne i górnicze. Rz¹d
przyj¹³ jej projekt jeszcze w listopadzie 2008 roku. Ustawa
ta w pe³ni dostosowuje polskie prawo do regulacji unij-
nych. Jest to dobry sygna³ dla tych, którzy chc¹ w Polsce
inwestowaæ w poszukiwania geologiczne. Ustawa uproœci
prowadzenie dzia³alnoœci gospodarczej w zakresie geologii i
górnictwa, np. zniesie obowi¹zek uzyskania koncesji na
poszukiwanie i rozpoznawanie z³ó¿ kopalin objêtych w³a-
snoœci¹ gruntow¹ oraz skróci procedury. Ponadto dziêki
niej ograniczymy biurokracjê. Ta skomplikowana ustawa,
dotycz¹ca wielu podmiotów, to kompromis wypracowany
pomiêdzy interesami przedsiêbiorców chc¹cych eksplo-
atowaæ kopaliny, gmin, na terenie których prowadzona jest
dzia³alnoœæ, oraz w³aœcicieli nieruchomoœci nara¿onych na
skutki eksploatacji. Pozwoli ona na prowadzenie dzia³al-
noœci w litosferze przedsiêbiorcom z poszanowaniem zasad
ochrony œrodowiska i bezpieczeñstwa górników, a tak¿e
bêdzie chroniæ interes Skarbu Pañstwa bêd¹cego w³aœci-
cielem z³ó¿ kopalin strategicznych. A¿ dwuletni okres pracy
w Sejmie wynika³ z trudnoœci w wypracowaniu kompro-
misu odnoœnie do jednej kwestii – czy kopalnie wêgla
kamiennego maj¹ p³aciæ gminom podatek od podziemnych
wyrobisk górniczych. Po burzliwych dyskusjach w komi-

sjach sejmowych wreszcie dosz³o do ostatniego g³oso-
wania w Sejmie. Bezpoœrednio przed nim pojawi³a siê
poprawka zg³oszona kilka dni wczeœniej przez PJN, zmie-
niaj¹ca podzia³ œrodków pochodz¹cych z op³at eksploata-
cyjnych. Na rzecz Narodowego Funduszu Ochrony Œro-
dowiska i Gospodarki Wodnej mia³o by byæ przekazywane
nie – jak dotychczas – 40%, a jedynie 10%. A te op³aty s¹
przeznaczane na finansowanie potrzeb geologii. Poprawka
odbieraj¹ca te pieni¹dze zosta³a przedstawiona przez PJN
bez jakiejkolwiek analizy skutków finansowych, bez
wskazania, sk¹d wzi¹æ œrodki na umowy ju¿ podpisane z
NFOŒiGW i przyjête przez Ministerstwo Œrodowiska pro-
gramy priorytetowe wymagaj¹ce finansowania prac geolo-
gicznych. Wiêkszoœæ pieniêdzy dotychczas przeznacza-
nych na geologiê PJN chcia³ przekazaæ na rzecz gmin, bez
okreœlenia celu, na jaki gminy mog¹ je wydawaæ. Fundusze
te nie przyczyni¹ siê wiêc do realizacji prac prowadz¹cych
do poznania budowy geologicznej, oceniania nowych per-
spektyw surowcowych, ostrzegania obywateli i admini-
stracji przed geozagro¿eniami, dokumentowania wód pod-
ziemnych, finansowania s³u¿b geologicznej i hydrogeolo-
gicznej, wykonywania map geologicznych czy gromadze-
nia informacji geologicznej bêd¹cej w³asnoœci¹ Skarbu
Pañstwa.

Wyniki g³osowania kontrowersyjnej poprawki nr 9,
jak równie¿ g³osy oddane przez poszczególne partie oraz
Pos³ów mo¿na zobaczyæ na stronach Sejmu pod interneto-
wym adresem: http://orka.sejm.gov.pl/SQL.nsf/glosowania?
OpenAgent&6&91&75.

Wynik by³ nieoczekiwany. Oczywiœcie ca³y klub Plat-
formy Obywatelskiej, Pos³owie niezale¿ni i 3 Pos³ów PSL
g³osowali przeciw zabieraniu œrodków finansowych na
geologiê. Zabrak³o jednak 7 g³osów, poniewa¿ Pos³owie
PIS, PJN, SLD i wiêkszoœæ PSL g³osowali za ogranicze-
niem o 75% finansowania zadañ pañstwa z zakresu geolo-
gii. Opowiedzieli siê za przekazaniem wiêkszoœci œrodków
na geologiê samorz¹dom.

W mojej ocenie g³osuj¹cym zabrak³o dalekowzrocz-
noœci parlamentarzystów z 1918 roku. Znalaz³a siê w
Sejmie wiêkszoœæ, która w roku wyborczym 2011 powie-
dzia³a: „Geologom dziêkujemy”.
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G³ówny Geolog Kraju podczas
konferencji prasowej w Sejmie
w dniu 28.04.2011 r. Fot. z
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